
wynosiæ 18,5 MJ/kg. Zalecana granulacja paszy w pierwszych

dniach podchowu to 0,2-0,4 mm.

Opracowano na podstawie danych/informacji zebranych w ramach tematu

statutowego nr S-028 Instytutu Rybactwa Œródl¹dowego im. Stanis³awa

Sakowicza w Olsztynie. Materia³y wykorzystane w Programie Doradztwa

Rybackiego „Rozradzanie, wylêgarnictwo, podchów ryb i zarybianie”; Pro-

gram Operacyjny „Rybactwo i Morze” na lata 2014-2020, Priorytet 2

„Wspieranie akwakultury zrównowa¿onej œrodowiskowo, zasobooszczêd-

nej, innowacyjnej, konkurencyjnej i opartej na wiedzy”, dzia³anie 2.2

„Us³ugi z zakresu zarz¹dzania, zastêpstw i doradztwa dla gospodarstw

akwakultury” (Umowa nr 00002-6521.2-OR1400003/18/20 z dnia 16

stycznia 2020 r.).
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Dwie jesienne konferencje rybackie AD 2022

Ju¿ drugi rok z rzêdu jesieñ up³ywa pod znakiem konfe-

rencji rybackich. I nie tylko tych z bardzo d³ugimi tradycjami

jak „Jeziorówka”, „Wylêgarnia,” „Karpiówka” czy

„Pstr¹gówka”, ale tak¿e kilku nieco mniejszych lokalnych

spotkañ z sektorem rybackim, co nie znaczy mniej warto-

œciowych. Czy jesienna pora jest tylko zbiegiem okolicznoœ-

ci, efektem koñcz¹cego siê Programu Operacyjnego, z któ-

rego czêsto wspó³finansowane s¹ takie spotkania, czy

mo¿e czêœæ bran¿y rybackiej wkroczy³a w³aœnie w jesieñ

swojej egzystencji? Nie bêdê szuka³ odpowiedzi na to pyta-

nie, choæ trzeba przyznaæ, ¿e jeŸdŸcy apokalipsy w postaci

pandemii, inflacji i dro¿yzny, nêkaj¹cy niemal ca³¹ œwiatow¹

gospodarkê, nie ominêli rybaków i zasiali ziarno niepewno-

œci. W dodatku inne si³y równie¿ próbuj¹ mieszaæ i m¹ciæ

wodê w bran¿y rybackiej. St¹d tematów do o¿ywionych

dyskusji, zw³aszcza kuluarowych, na konferencjach nie

zabrak³o, przynajmniej tych, w których mia³em przyjemnoœæ

uczestniczyæ. A jak znam braæ ryback¹, na co dzieñ ciê¿ko

pracuj¹c¹ mimo nieprzyjaznych wiatrów, atmosfera spo-

tkañ by³a przyjazna, niemal¿e rodzinna.

Ju¿ od ponad æwieræ wieku konferencje jeziorowe orga-

nizowane s¹ przez Zak³ad Bioekonomki Rybactwa. Tak te¿

by³o w przypadku XXVI Krajowej Konferencji Rybackich

U¿ytkowników Jezior, Rzek i Zbiorników Zaporo-
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wych1, która odby³a siê w dniach 5-7 paŸdziernika w Hotelu

Mazur Syrenka w Krutyniu, przy wspó³udziale Zwi¹zku Pro-

ducentów Ryb – Organizacji Producentów. To ju¿ trzeci raz,

kiedy goœcimy w tym urokliwym miejscu, które jesieni¹

zaskakuje spokojem i pastelowym kolorytem. W szczycie

sezonu turystycznego trudno tu o ciszê i wytchnienie,

bowiem sp³yw rzek¹ Krutyni¹ jest jedn¹ z obowi¹zkowych

turystycznych atrakcji regionu, przyci¹gaj¹cych tysi¹ce

wodniaków - amatorów.

Wiêkszoœæ uczestników konferencji z pewnoœci¹

doceni³a ten malowniczy antura¿, w którym przysz³o dysku-

towaæ o bie¿¹cych sprawach rybactwa œródl¹dowego. Kon-

ferencjê otworzy³ profesor Arkadiusz Wo³os i tradycyjnie

przedstawi³ coroczny raport o sytuacji gospodarczej, o wiel-

koœci produkcji jeziorowej i sytuacji ekonomicznej podmio-

tów uprawnionych do rybackiego u¿ytkowania jezior. Bar-

dzo ciekawym uzupe³nieniem kwestii ekonomicznych by³

kolejny referat doktora Andrzeja Lirskiego, dotycz¹cy sytu-

acji ekonomiczno-finansowej ca³ego rybactwa œród-

l¹dowego w 2021 r., do którego dane zosta³y zebrane

w ramach projektu wspó³finansuj¹cego konferencjê.

WskaŸniki ekonomiczne zawsze wzbudza³y du¿e zain-

teresowanie wielu œrodowisk i bywa³y ró¿nie przez nie inter-

pretowane, st¹d te¿ cyklicznie prowadziliœmy pog³êbione

badania ekonomiczne gospodarstw stawowych,
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1 Konferencja zorganizowana przy wspó³udziale Zwi¹zku Producentów Ryb – Organizacji Producentów i wspó³finansowana w ramach Operacji pn.: Promowanie wiedzy o
zrównowa¿onej gospodarce rybackiej wspieraj¹cej u¿ytkowników wód œródl¹dowych w ramach Programu Operacyjnego “Rybactwo i Morze” na lata 2014-2020, Priorytetu
1 – Promowanie rybo³ówstwa zrównowa¿onego œrodowiskowo, zasobooszczêdnego, innowacyjnego, konkurencyjnego i opartego na wiedzy, dzia³ania 1.16
“Propagowanie kapita³u ludzkiego, tworzenie miejsc pracy i dialog spo³eczny” (umowa nr 00003-6520.16-OR1500001/19 z dnia 29.12.2020 r.).



pstr¹gowych i jeziorowych oraz analizowaliœmy wp³yw fun-

duszy europejskich na gospodarkê ryback¹. Dane takie

z pewnoœci¹ zawsze bêd¹ cieszy³y siê du¿ym zainteresowa-

niem, wszak w du¿ej mierze mówi¹ o sensownoœci naszych

dzia³añ, a w kontekœcie wspó³czesnych burzliwych czasów

mog¹ decydowaæ o przysz³oœci gospodarki rybackiej.

Wyst¹pienie Andrzeja Lirskiego mia³o jeszcze jeden

wymiar, bo jak sam autor stwierdzi³: „Jest to moje ostatnie

wyst¹pienie w barwach Instytutu”. Nie oznacza³o to

bynajmniej ca³kowitej rezygnacji z pracy zawodowej, gdy¿

Andrzej nadal aktywnie dzia³a jako prezes Polskiego Towa-

rzystwa Rybackiego. Dlatego te¿ w celu uczczenia wielolet-

niej pracy w Instytucie postanowiliœmy zorganizowaæ

naszemu Koledze benefis, jednoczeœnie jednej z bardziej

zas³u¿onych i rozpoznawalnych postaci w bran¿y rybackiej.

Podziêkowania i ¿yczenia powodzenia na wiekuistej emery-

turze z³o¿yli Grzegorz Dietrich, dyrektor Instytutu Rybactwa

Œródl¹dowego, Wojciech Wojtyra, wicedyrektor Departa-

mentu Rybo³ówstwa Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi,

Pani Beata Olejarz, prezes Zarz¹du G³ównego Polskiego

Zwi¹zku Wêdkarskiego, oraz Arkadiusz Wo³os, pro-

wadz¹cy wespó³ z Andrzejem cykliczne badania ekonomiki

wszystkich podsektorów rybactwa od prawie 20 lat. Jak

przysta³o na prawdziwy benefis, profesor przeprowadzi³

z nim ostatni egzamin z rybactwa, a w nagrodê za poprawne

odpowiedzi wrêczy³ Andrzejowi w³asnoocznie i w³asno-

rêcznie narysowany pastel adekwatnie zatytu³owany „Staw

w Zatorze”.
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Czêœæ merytoryczna konferencji by³a jak zawsze prze-

bogata, bo obszarów do dyskusji i analiz w rybactwie jest

wiele. Jednym z nich s¹ oczywiœcie szeroko rozumiane

zarybienia. Tê tematykê poruszali dr in¿. Maciej Mickiewicz,

który przedstawi³ wyniki analizy zarybieñ jezior w 2021 roku,

a dr in¿. Marek Trella zebra³ i opracowa³ opinie ichtiologów

na temat problematyki od³owów tarlaków. Dr in¿. Andrzej

Kapusta prezentowa³ ocenê efektywno-

œci zarybieñ narybkiem wiosennym

pstr¹ga potokowego na przyk³adzie

rzeki Pas³êki, a dr hab. in¿. Agata Cejko

próbowa³a spi¹æ te referaty klamr¹

przedstawiaj¹c¹ przegl¹d wybranych

pozycji literatury dotycz¹cej zarybieñ.

Zarybienia s¹ tematem wzbu-

dzaj¹cym ostatnio wiele emocji. Z jed-

nej strony s¹ obligatoryjnym obo-

wi¹zkiem niemal wszystkich u¿ytkowni-

ków obwodów rybackich, a których

wielkoœæ i struktura by³a przedmiotem

licytacji o prawa od zarz¹dzania tymi

obwodami. S¹ przypuszczenia, ¿e

w niektórych przypadkach nie maj¹

sensu, albo ich wielkoœæ jest absur-

dalna. Z drugiej strony odejœcie od nich

w przypadku postêpuj¹cej dewastacji

œrodowiska naturalnego i zaniku tarlisk jest

zagro¿eniem dla populacji wielu gatunków ryb.

Równie czêsto uwa¿a siê, ¿e bez zarybieñ nie

by³oby np. koregodnidów, wêgorza czy jesiotrów.

Dlatego te¿ zarybienia albo ich brak bardzo

czêsto staj¹ siê orê¿em w rêkach biurokratów

i urzêdników, argumentem w ma³o merytorycz-

nych dyskusjach polityków i aktywistów, a tak¿e

powodem do zrywania umów na u¿ytkowanie

obwodów rybackich. Wydaje siê, ¿e jedynym

wyjœciem z tej sytuacji jest rozstrzygniêcie tej

kwestii metodami naukowymi, niezale¿nymi od

ideologii, intencji, czy interesów politycznych.

Podobnie rzecz siê ma z wêdkarstwem, o któ-

rym wiedza w sensie ekologicznym i gospodar-

czym moim zdaniem jest wci¹¿ niewystarczaj¹ca. Podczas

Konferencji Marek Trella przedstawi³ wyniki naszych kolej-

nych wieloletnich badañ, wspó³finansowanych w ramach

projektu PO Rybactwo i Morze, w szeœciu gospodarstwach

rybackich, które poza pewn¹ statystyk¹ równie¿ wskazuj¹

na skalê niewiedzy w tym zakresie. Niestety bez rzetelnej
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wiedzy na temat ingerencji wêdkarstwa

w ekosystemy wodne, nie mo¿na racjo-

nalnie zarz¹dzaæ t¹ sfer¹ naszej

dzia³alnoœci ani odpowiednio chroniæ

œrodowisko naturalne.

Pierwszy dzieñ Konferencji zakoñ-

czy³ siê otwartym spotkaniem cz³onków

Zwi¹zku Producentów Ryb – Organiza-

cji Producentów oraz innych grup

rybacko-wêdkarskich, które zdomino-

wane by³o przez tematy zdecydowanie

mniej naukowe, a bardziej zwi¹zane

z proz¹ funkcjonowania przedsiê-

biorstw we wspó³czesnych realiach

gospodarczych naszego kraju.

Drugi dzieñ Konferencji obfitowa³

w przeró¿n¹ tematykê, pocz¹wszy od

ogólnego spojrzenia na problematykê

œniêæ ryb i strat w rybostanie referowan¹

przez profesora Tomasza Heese z IMGW, sposobów wyko-

rzystania ryb ma³ocennych przedstawionych przez dr In¿.

Olgê Szuleck¹ z MIR-PIB w Gdyni, a skoñczywszy na

wyk³adzie o zmianach poziomu zara¿enia nicieniem wêgo-

rza europejskiego poprowadzonym przez dr in¿. Katarzyn¹

Nadoln¹-A³tyn z MIR-PIB.

W drugim dniu uczestnicy mieli okazjê trzeci raz zoba-

czyæ dr. in¿. Marka Trellê na mównicy. Co nie powinno dzi-

wiæ, gdy¿ jest œwie¿o upieczonym doktorem i skorzysta³

z okazji podzielenia siê wynikami swojej bogatej dysertacji.

Tym razem referat dotyczy³ wp³ywu zmian klimatu na

gospodarkê ryback¹ i wêdkarsk¹.

Sielawa kojarzona jest przede wszystkim jako ryba

dziko ¿yj¹ca w licznych jeszcze jeziorach, ale jak siê oka-

zuje, mo¿e byæ równie¿ produkowana w systemach RAS.

Dotychczasowe doœwiadczenia w tej nowatorskiej meto-

dzie przedstawi³ profesor Zdzis³aw Zakêœ.

Na Konferencji nie mog³o

zabrakn¹æ tematu kormoranów i ich

wp³ywu na gospodarkê rybacko-wêd-

karsk¹. W tym roku by³y a¿ dwa referaty

naszych kolegów z Zak³adu Rybactwa

Jeziorowego – dr. in¿. Darka Ulikow-

skiego oraz mgr. in¿. Piotra Traczuka,

którzy w swoich prezentacjach wykorzy-

stali równie¿ bardzo ciekawe wyniki

badañ ichtiofauny w jeziorach, prowa-

dzanych na zamówienie G³ównego

Inspektoratu Ochrony Œrodowiska

w Warszawie.

„Kormorani problem” dyskutowany

jest na naszych spotkanych niemal od

pierwszej „Jeziorówki” i jak dot¹d nie

doczeka³ siê ¿adnych szerszych

rozwi¹zañ nie tylko na szczeblu krajo-

wym, ale równie¿ na europejskim. Wspomnieæ jednak

nale¿y, ¿e w tym roku Gospodarstwo Jeziorowe w E³ku Sp.

z o.o., po wieloletniej s¹dowej batalii, doczeka³o siê wyroku

przyznaj¹cego odszkodowanie za szkody wyrz¹dzane

przez kormorany. Precedens w tej materii mo¿e zachêciæ
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kolejne podmioty do sk³adania pozwów, a przyznawane

odszkodowania p³yn¹ce ze Skarbu Pañstwa mog¹ (choæ to

bardzo w¹tpliwe) przyspieszyæ prace legislacyjne w kwestii

uregulowania problemu.

Cykl wyk³adów zamkn¹³ dr in¿. Maciej Szkudlarek, z refe-

ratem przedstawiaj¹cym wstêpne wyniki projektu dotycz¹cego

kontenerowych modu³ów wylêgarniczych, wykorzystuj¹cych

m.in. energiê ze Ÿróde³ odnawialnych.

Akademickie rozwa¿ania naukowców z pewnoœci¹ s¹

wa¿n¹ czêœci¹ Konferencji, ale nie da siê ukryæ, ¿e dyskusje

w kuluarach wcale nie s¹ mniej istotne. S¹ te¿ tacy, którzy

twierdz¹, ¿e nawet wa¿niejsze. My nie bêdziemy tego negowaæ.

Oczymwtedyrozmawiano,wiedz¹ ju¿ tylkosamiuczestniczy.

Zainteresowanych materia³ami konferencyjnymi odsy³amy

na stronê internetow¹, sk¹d mo¿na pobraæ wszystkie mono-

grafie naukowe w wersji elektronicznej wydane w ramach pro-

jektu (https://jeziorowka.infish.com.pl/publikacje).
***

Na wstêpie wspomnia³em, ¿e w ostatnim czasie by³o

wiêcej rybackich konferencji, a ja mia³em okazjê uczestni-

czyæ w dwóch. Warto równie¿ parê s³ów skreœliæ o tej drugiej.

Nie tylko z racji, ¿e akurat tam by³em i nawet wnios³em swój

w³asny wk³ad w postaci krótkiego referatu o wp³ywie zabu-

dowy rekreacyjnej na populacje ryb, ale przede wszystkim

z powodu uczestników tego spotkania. By³a to cykliczna ju¿

Konferencja organizowana przez Samorz¹d Województwa

Warmiñsko-Mazurskiego. W dniach 24-25 paŸdziernika

w Hotelu Anders w Starych Jab³onkach spotka³o siê wiele

œrodowisk reprezentuj¹cych m.in. w³adze samorz¹dowe

województwa, samorz¹dowców z Bia³ej Piskiej i Wydmin,

przedstawicieli Wojewódzkiej Rady Dialogu Spo³ecznego,

dyrekcjê i naukowców Instytutu Rybactwa Œródl¹dowego,

Uniwersytetu Warmiñsko-Mazurskiego, departamentów

odpowiedzianych za rybactwo urzêdów marsza³kowskich

województw pomorskiego i kujawsko-pomorskiego,

Pañstwowej Stra¿y Rybackiej, Wód Polskich RZGW w Gda-

ñski i Bia³ymstoku, a tak¿e liczni przedstawicie sektora

rybactwa œródl¹dowego i Polskiego Zwi¹zku Wêdkarskiego.

Koniecznie trzeba podkreœliæ, ¿e w Konferencji uczest-

niczyli równie¿ przedstawiciele Departamentu Rybactwa,

nowej jednostki, jaka z pocz¹tkiem stycznia 2022 powsta³a

w strukturach Wód Polskich, której g³ównym zadaniem jest

przygotowanie rozwi¹zañ systemowych dotycz¹cych

rybo³ówstwa i rybactwa.

Dlaczego wyst¹pienie i udzia³ w spotkaniu zastêpcy

prezesa Wód Polskich ds. us³ug wodnych Janusza Wrony

oraz Dionizego Ziemieckiego dyrektora Departamentu

Rybactwa by³y szczególnie oczekiwane przez praktyków

rybactwa? Plany i propozycje rozwi¹zañ wyp³ywaj¹ce z tej

nowo powsta³ej jednostki mog¹ byæ – nie bojê siê u¿yæ zna-

nego w gronie ekonomistów pojêcia – „czarnym ³abêdziem”

dla gospodarki rybacko-wêdkarskiej w Polsce. O ile przez

ostatnie kilka dekad sektor rybactwa mierzy³ siê i zmaga

nadal z wieloma problemami natury gospodarczej, spo³ecz-

nej i ekologicznej, o których wspomina³ m.in. marsza³ek

województwa warmiñsko-mazurskiego Marek Gustaw

Brzezin podczas otwarcia Konferencji, to wdro¿enie w ¿ycie

pomys³ów Departamentu Rybactwa oznacza dodatkowo

cofniêcie siê do epoki gospodarki centralnie planowanej.

Nikt nie negowa³ koniecznoœci nadzoru w³aœcicielskiego

nad prowadzeniem gospodarki w obwodach rybackich, bo

jeziora i rzeki s¹ wartoœci¹ wspóln¹, ale sposób wprowa-

dzania zmian, d¹¿enie do monopolizacji i centralizacji przez

Wody Polskie budzi wiele w¹tpliwoœci. By³o to wielokrotnie

podkreœlane podczas niekiedy bardzo emocjonalnych

wyst¹pieñ u¿ytkowników obwodów rybackich i podczas

prób zadawania pytañ o prawdziwe intencje tak g³êbokiej

rewolucji.

W pierwszym referacie o wêdkarstwie profesor Arka-

diusz Wo³os, przy pomocy satyrycznych grafik przedsta-

wiaj¹cych trzy tarany nacieraj¹ce na u¿ytkowników obwo-

dów, wymownie i filozoficznie skomentowa³ mo¿liwy los

sektora rybackiego po proponowanych przez WP

rozwi¹zaniach, nie przewidzia³ jednak, jak potoczy siê dys-

kusja i ¿e kolejny czwarty ju¿ „pastel” bêdzie konieczny.

Bardzo gor¹ca, momentami nerwowa atmosfera spo-

tkania spowodowa³a, ¿e pozosta³e omawiane problemy

pozosta³y w cieniu ca³ej dyskusji. Nie oznacza to jednak, ¿e

straci³y na randze. Wci¹¿ bêd¹ narasta³y problemy wyni-

kaj¹ce ze wzrostu antropopresji i degradacji œrodowiska

naturalnego, o czym mówi³ dr in¿. Micha³ £opata z UWM, a

o efektach tej presji i zmianach w ichtiofaunie jezior

mogliœmy us³yszeæ podczas prezentacji dr. in¿. Darka Uli-

kowskiego. By³y równie¿ poruszane tematy pozosta³ych

„taranów”, takich jak kormorany (mgr in¿. Piotr Traczuk,

IRS) oraz k³usownictwo (Szczepan Worobiej – Komendant

Wojewódzki PSR w Olsztynie), a tak¿e rozwa¿ania o racjo-

nalnej gospodarce rybackiej (dr in¿. Krzysztof Koz³owski,

UWM) i roli sztucznego rozrodu w gospodarce zarybienio-

wej (prof. Miros³aw Szczepkowski, IRS).

Reasumuj¹c, Konferencja by³a zaiste arcyciekawa. Trzeba

oddaæ, ¿e kierownictwo Departamentu Rybactwa w WP odwa-

¿nie prezentowa³o kierunki proponowanych zmian, choæ moim

zdaniem niestety jasnej i klarownej odpowiedzi na w¹tpliwoœci

nie us³yszeliœmy. Brak sensownej wizji roli pañstwa i dalszego

rozwoju rybactwa, niepewnoœæ wynikaj¹ca z niestabilnej sytu-

acji na œwiecie nie s¹ dobrymi prognostykami, ale równie

dobrze mog¹ byæ impulsem do konsolidacji sektora.

Tomasz Czerwiñski

Zak³ad Bioekonomiki Rybactwa
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